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رئیس دیوان عالی کشور:
رسیدگی به بیش از ۲ هزار پرونده در ایام تعطیلات

رئیس دیوان عالی کشور با بیان اینکه بیش از دو هزار پرونده در ایام تعطیلات 
مورد رســیدگی قرار گرفته اســت، گفت: در ســال جدید نظارت سیستمی و 
الکترونیکی بر احکام دادگاه ها با کمک روســای دادگستری استان ها، تقویت 

خواهد شد.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری صبح امروز در 
جلسه شورای معاونین دیوان عالی کشور گفت: طبق آمار، تعداد قابل توجهی 
از پرونده هــا »بیش از دو هزار پرونده« در ایام تعطیلات مورد رســیدگی قرار 

گرفته است.
رئیــس دیوان عالی کشــور با بیان اینکه دشــمن با برنامه ریــزی علیه نظام 
ذهینت ســازی می کند؛ تصریح کرد: این خیانت کشــور های غربی است که 
می خواهند نظام را در اداره کشــور ضعیف نشــان دهند، همه باید این هدف 
دشمن را جدی بگیرند؛ هر سخن، اقدام و یا سیاستی در جهت تلاش دشمن 
ممنوع است و با روزنامه ها و سایت ها و کسانی که همسو با دشمن و با انتشار 
مطالب خلاف واقع در جهت تضعیف نظام تلاش می کنند برخورد خواهد شد.

رئیس دیوان عالی کشور همچنین بر نقش مهم دستگاه های امنیتی، اطلاعاتی 
و نظامی در بحث نفوذ و مقابله با تهدیدات دشمن تاکید کرد.

وی با اشــاره به جلسه هفته گذشــته هیئت عمومی دیوان عالی کشور گفت: 
اولین جلسه هیئت عمومی در سال جدید با حضور اساتید و دانشجویان حقوق 
دانشــگاه تهران برگزار شد و امیدواریم این امر مقدمه ای باشد که روابطمان با 

قشر دانشگاه و جامعه حقوقی بیشتر شود.
رئیس دیوان عالی کشــور در خصوص تاســیس دادگاه های صلح اظهار کرد: 
ماموریت نخســت دادگاه صلح افزایش صلح و سازش است و ما در این زمینه 
نقاط مثبت، اشکالات و ضعف های این دادگاه را احصا کردیم که در گزارشی به 

رئیس قوه قضائیه ارائه شد.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری با اشــاره به مهمترین وظیفه دیوان عالی 
کشــور در نظارت بر حســن اجرای قوانین در محاکم و دادگاه ها گفت: دیوان 
عالی کشور در بحث نظارت، در سال گذشته ۳ استان را مورد بازرسی و نظارت 
قرار داد و انشالله در سال جدید در هر فصل، بازدید و نظارت استانی بر محاکم 

کشور را خواهیم داشت.

عدلیه

منصوری:
شروع مذاکرات بین ایران و آمریکا را

 به فال نیک می گیریم
رئیس جبهه اصلاحات گفت: خبر شروع مذاکرات بین ایران و آمریکا را به فال 
نیک می گیریم و از هر اقدام مدبرانه ای برای حفظ منافع ملی و عزت کشورمان 

حمایت می کنیم.
آذر منصوری در حساب شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »خبر 
شــروع مذاکرات بین ایــران و آمریکا را به فال نیک می گیریــم و از هر اقدام 
مدبرانه ای که موجب رفع تحریم ها، بهبود شرایط اقتصادی، کاهش رنج مردم، 

افزایش امید، حفظ منافع ملی و عزت کشورمان باشد، حمایت می کنیم.«

صالحی:
دامنه جنگ با ایران تا اوکراین و تایوان هم 

کشیده خواهد شد
وزیر امور خارجه پیشین ایران نوشت: اگر آمریکا آغازگر جنگ با ایران باشد، نه 
تنها هدایت گر و پایان دهنده آن نخواهد بود، بلکه با پیامدهای هولناک، تنش زا 
و بی ثبات کننده ای در  منطقه و کل جهان روبرو خواهد شــد که شــعاع آن تا 

اوکراین و تایوان نیز کشیده خواهد شد.
علی اکبر صالحی وزیر امور خارجه پیشــین ایران در شــبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: »اگر آمریکا آغازگر جنگ با ایران باشد، نه تنها هدایت گر و پایان دهنده 
آن نخواهد بود، بلکه با پیامدهای هولناک، تنش زا و بی ثبات کننده ای در  منطقه 
و کل جهان روبرو خواهد شد که شعاع آن تا اوکراین و تایوان نیز کشیده خواهد 

شد. آمریکا بداند همیشه مذاکره از جنگ بهتر است. علی الخصوص امروز!«

زیدآبادی:
رفع تحریم ها مهم تر است

 یا غنی سازی اورانیوم؟
احمد زیدآبادی نوشت: برای جمهوری اسلامی رفع معنادار و واقعی تحریم های 
اقتصادی اولویت بالاتر است یا غنی سازی اورانیوم به شیوۀ مألوف؟ هر دو با هم 

دست نیافتنی است.
احمد زیدآبادی در مطلبی با عنــوان »در مذمت »روتوش« توافقات!«  درباره 
مذاکرات ایران و آمریکا در کانال تلگرامی خود نوشت: »یکی از آفات مذاکرات 
دوره های قبلی دیپلمات های ایرانی با طرف های غربی، »روتوش« کردن نتایج 
آنها از جانب طرف ایرانی بود! در مورد توافقنامه ها، آفتاب پشت ابر نمی ماند و 
به ســرعت خود را نشان می دهد. بنابراین باید در این مورد صادقانه و صریح با 

افکار عمومی برخورد کرد.
توافق چیزی جز بده-بستان نیســت. در مذاکرات مسقط هم واضح است که 

امتیازات مشخصی باید داده و در مقابلش امتیازات مشخصی گرفته شود. 
اگر باز کردن غل و زنجیرهای تحریم اقتصادی از پای کشــور، برای جمهوری 
اسلامی مهم است، نیاز به استدلال نیست که دسترسی به این هدف هزینه دارد 
و هزینه اش هم انعطاف لازم در زمینۀ غنی سازی اورانیوم در خاک ایران است. 
اگر به دلیل ترس از برخی محافل داخلی، شجاعت بیان صریح این مطلب وجود 

نداشته باشد، پس شجاعتی برای دستیابی به توافق هم وجود ندارد!
سیاست هنر اولویت بندی اســت. برای جمهوری اسلامی رفع معنادار و واقعی 
تحریم های اقتصادی اولویت بالاتر است یا غنی سازی اورانیوم به شیوۀ مألوف؟ 
هر دو با هم دســت نیافتنی است. با شرایط موجود، چاره ای جز انتخاب یکی 

از دو نیست. هر کس جز این می گوید قصد خودفریبی یا فریبکاری دارد!«

سوشیال

عضو دفتر رهبری ادعای نیویورک تایمز را
 تکذیب کرد

مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبری ادعای روزنامه نیویورک تایمز 
درباره مذاکرات عمان را از اساس کذب خواند.

مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبری ادعای روزنامه نیویورک تایمز 
درباره مذاکره با آمریکا را یک عملیات روانی خواند و نوشــت: »ادعای روزنامه 
آمریکایی نیویورک تایمز صرفا یک عملیات روانی و کذب محض است. روزنامه 
نیویورک تایمز به نقل از دو مقام جمهوری اسلامی نوشــت؛ در جلسه تصمیم 
گیری درباره پاســخ به نامه دونالد ترامپ، ســران ســه قوه و مقام های ارشد 
جمهوری اســلامی از علی خامنه ای خواسته اند موضع خود را در مخالفت با 

مذاکره مستقیم با آمریکا تغییر دهد.«
این روزنامه مدعی شــده است که مقامات ایرانی هشدار بروز جنگ با آمریکا و 

تشدید بحران های اقتصادی را داده اند.

ویژه

آینده وکالت دادگستری در دستان وکلا
ادامه از صفحه 1

وکیــل جوان و بیکار امروز، با زبان حال می گوید: ما حوصله کشــمکش های 
طاقت فرسای شما را نداریم؛ می خواهیم که در این وانفسای زندگی، با آرامش 
خیال و امنیت شــغلی به کار و زندگی خود مشــغول باشــیم. سخن آنها با 
رای دهندگان در کانون مرکز آن اســت که: سرنوشت صنفی  ما و تاریخ آینده 
وکالت دادگســتری و کانون وکلا در دستان شماست؛ با رای خود، شعله های 
امیــد را در دل ما و هزاران وکیل جوان فروزان نگــه دارید. نکند با گزینش 
نسنجیده و مبتنی بر منافع شخصی و روابط دوستانه، یا قومی و قبیله ای، مرید 
و مرادی و اســتاد و شاگردی، همین کور سوی امید هم، خدای ناکرده رو به 

خاموش گراید. 
* عضو کانون وکلای دادگستری مرکز

یادداشت

واکنش کوثری به مذاکره ایران و آمریکا:
ایران هرگز آغازکننده جنگ

 نخواهد بود
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اســلامی ایران به مذاکرات ایران و آمریکا 

واکنش نشان داد.
اسماعیل کوثری عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ایران در گفتگویی 
تاکیــد کرد: اگر در مذاکرات با آمریکا به دنبال وارد کردن 
بحث هایی خارج از موضوع هسته ای، مانند مسائل دفاعی و 

موشکی باشند، قطعاً مذاکرات متوقف خواهد شد.
بنابــر روایت ریانووســتی، او در ادامه گفــت: به هیچ وجه 
غنی ســازی خود را متوقــف نخواهیم کــرد، مگر اینکه 
تمامی تحریم ها لغو شــود، که البته چنین چیزی را بعید 
می دانم. کوثری بیان کرد: ایــران هرگز آغازکننده جنگ 
نخواهد بود، اما اگر کوچک ترین تعرضی به سرزمین ایران 
صورت گیرد، بدون شک پاسخ سختی در انتظار متجاوزان 

خواهد بود.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:
اگر آورده آمریکا قابل شنیدن باشد 
حضور ویتکاف در ایران مشکلی ندارد

ابوالفضل ظهره وند عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی درمــورد مذاکرات امروز گفــت: طرف آمریکایی 
بخواهد همان مطالب بی ربط خــودش را مطرح کند من 

می توانم بگویم چیزی به نام مذاکره اتفاق نخواهد افتاد.
بنا بر روایت ایلنا، ابوالفضل ظهره وند عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست با اشــاره به اینکه ما باید بدانیم که طرف 
امریکایی وقتی ســر میز مذاکره می آید مطالبه اصلی و یا 
موضوع اصلی که می خواهد مطرح کند چیست گفت: البته 
مواضع ایران هم خیلی شفاف است و به صور مختلف گفته 
شــده، اگر چنانچه آنچه را که آقای ویتکاف به طور روشن 
سر میز مذاکره مطرح می کند با آن موضوعاتی که تاکنون 
شنیده ایم متفاوت باشــد، این بحث می تواند طرف ایرانی 
را ســر میز مذاکره نگه دارد و فعلا بررسی کنند تا در دور 
بعدی که با تهران رایزنی می شــود، مذاکرات اصلی شروع 
شــود. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر هم طرف آمریکایی 
بخواهد همان مطالب بی ربط خــودش را مطرح کند من 

می توانم بگویم چیزی به نام مذاکره اتفاق نخواهد افتاد.
ظهره وند گفت: مســتقیم یا غیرمســتقیم بودن مذاکرات 
مهم نیســت اما اگر ما بحث از مذاکره غیرمستقیم کردیم 
به خاطر این بود که اهمیتی به آنچه که از طرف آمریکایی 
شنیدیم، نداده ایم به ویژه به آنچه که در نامه آقای ترامپ 
به ایران بــود. منتها چون اصرار دارنــد و در فضای افکار 
عمومی بین الملل و در داخل ایران ســعی کردند خودشان 
را به نوعی علاقه مند به حل و فصل اختلافات نشان دهند، 
بنابراین ایران گفته من می توانم بشــنوم تا آنچه را که در 

دستور کار دارید را ببینم.
وی ادامه داد: در این حالت قطعا نیازی به مذاکره مستقیم 
نیســت اما اگر آورده ای را داشته باشند که قابل شنیدن و 
قابل بحث باشد، آمدن آقای ویتکاف به ایران هم مشکلی 
ندارد، چراکه وقتی مــا مذاکره را پذیرفتیم یعنی موضوع 
برای ما جذاب و قابل قبول بوده و می تواند مذاکره مستقیم 
باشد چرا مذاکره غیرمستقیم انجام دهیم؟ اما نفس مذاکره 
غیرمســتقیم در وضع فعلی به این دلیل است که از یک 
طرف خواستیم بگوییم که آنچه را که شما در گذشته اعلام 
کردید و قبل از شــروع مذاکرات گفتید اصلا برای ما قابل 
اعتنا نیســت و اهمیتی ندارد و بنابراین نیازی به مذاکره 

مستقیم نداریم.

سنگدوینی:
قرارگاه رفع ناترازی در کمیسیون 

انرژی تشکیل شده است
یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: 
سه شــنبه هفته جاری هم قرار است وزیر نیرو و وزیر نفت 
به کمیســیون بیایند و پروژه هایی که در دست اجرا دارند 
و باید قبل از تابســتان به بهره برداری برسد را ارائه دهند، 
همچنین بازدید میدانی خواهیم داشــت، زیرا قرارگاه رفع 
ناترازی انرژی در کمیسیون شکل گرفته و باید این موضوع 
را دنبال کنیم. رمضانعلی سنگدوینی در گفت وگو با ایلنا، 
گفت: همانطور که مشاهده کردیم سال گذشته در زمستان 

هم مشکل قطعی برق و ناترازی پیش آمد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مسائلی که در کشور ما وجود 
دارد، این است که دولت های مختلف نتوانسته اند نیاز کشور 
را برآورده سازند، دولت ها نتوانستند از ظرفیت های بالفعل و 
بالقوه کشور استفاده کنند و نتوانسته اند بازدهی ظرفیت های 
موجود را افزایش دهند. سنگدوینی بیان کرد: تقریبا از ۳ 
منبع نیرو گاه های برقی و آبی، نیروگاه  های سیکل ترکیبی 
و نیروگاه های غیرترکیبی برق خود را تأمین می کنیم. سال 
گذشته در نیمه دوم سال، نیروگاه های برق آبی ما به دلیل 
این که ســدها دچار کمبود آب شدند و از سوی دیگر نیاز 

کشاورزی به آب است؛ تقریباً از مدار خارج شدند.
وی ادامه داد: بخشــی از نیروگاه ها که در مدار هســتند، 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی هســتند بعضی هم سیکل 
نیســتند. آن دســت از نیروگاه های ما ســیکل نیستند، 
بازدهی شــان بین ۲۵ تا ۳۰ درصد است که باید ترکیبی 
شوند. این عضو کمیسیون انرژی تاکید کرد: نیروگاه هایی 
که سیکل ترکیبی نشــده اند باید ترکیبی شوند و چاره  ای 
هم جز اینکه به این سمت بروند، ندارند. اصلا سال ها پیش 
که این نیروگاه ها را ساختند باید سیکل ترکیبی می کردند 
چراکــه هزینه های آن زمان با الان زمین تا آســمان فرق 
می کند.  وی ادامه داد: انرژی در کشــور ما ارزان است نه 
اینکه بگویم گران شود و به مردم فشار بیاید، اما واقعاً انرژی 
ارزان است. فرآورده های نفتی ارزان است و عدالت رعایت 

نمی شود. 
سنگدوینی گفت: مردم نگران هستند. در کمیسیون انرژی، 
ما سال گذشــته در چندین مرحله وزیر نیرو و وزیر نفت 
را دعوت کردیم و برنامه هایی داشــتند. سه شــنبه هفته 
جاری هم قرار اســت وزیر نیرو و وزیر نفت به کمیسیون 
بیایند و پروژه هایی که در دســت اجرا دارند و باید قبل از 
تابستان به بهره برداری برسد را ارائه دهند، همچنین بازدید 
میدانی خواهیم داشت، زیرا قرارگاه رفع ناترازی انرژی در 

کمیسیون شکل گرفته و باید این موضوع را دنبال کنیم.
این نماینده مجلس گفت: ســال گذشــته در زمستان و 
تابســتان صنعت  و تولید ما آســیب و صدمه دید. صنعت 
صدمه ببیند یعنی تولید صدمه دیده است. تولید یعنی ارز؛ 
پس هنگامی که چنین اتفاقی رخ دهد یعنی ارز از کشــور 

خارج می شود و نیاز را باید از خارج کشور بیاوریم.
وی گفت: با تولید، اشتغال به وجود می آید اما هنگامی که 
تولید آسیب می بیند اشتغال ایجاد شده هم متوقف می شود، 
تولیدکنندگان آســیب می بینند، تولید و تولیدکنندگان 
آســیب می بینند، برخی خانواده ها که در ارتباط با تولید 

هستند مستأصل می شوند.

مجلس

به ندرت فردی را می توان پیدا کرد که 
منکر آن شود 1۴۰۴ سال بسیار سختی 
برای حکمرانی است. انباشت چالش ها 
در سال های اخیر وضعیتی را به وجود 
آورده که برای عبــور از این وضعیت 
بســیاری معتقدند باید تصمیم سخت 
گرفت و به تعبیری دســت به جراحی 
زد. حالا که کارد جراحی به دستان یک 
احیا  امید  چقدر  شده،  سپرده  پزشک 
و برگردانــدن وضعیت نرمال به عرصه 
حکمرانی وجود دارد؟  اصلا این جراحی 

را باید از کجا آغاز کرد؟
محمد هاشــمی فعال سیاســی در گفتگو با 
خبرآنلاین وضعیتی را تشــریح می کند که 
امسال پیش روی دولت و مجموعه حکومت 
قــرار دارد.  این فعال سیاســی به وضعیتی 
کــه تهران در مقابل واشــنگتن قرار گرفته 
می پردازد و معتقد اســت کــه در مذاکره با 
آمریکا باید سابقه بد ترامپ و همچنین تاجر 
بودن و دنبال معامله بودن او را مد نظر قرار 

داد.  
مشــروح گفتگوی با محمد هاشمی، فعال 

سیاسی اصلاح طلب را در ادامه بخوانید:
بنا به ارزیابی ها امســال برای کشور و 
دولت سال بســیار سختی است. ابتدا 
باید بر روی کدام حوزه یا حوزه ها برای 

تصمیم گیری سخت دست گذاشت؟
امسال، سال ســرمایه گذاری برای شکوفایی 
تولید است. برای سرمایه گذاری سه راه وجود 
دارد؛ یا بخش خصوصی سرمایه خود را وارد 
کند، یا خود دولت منابعی را سرمایه گذاری 
کند و یا در طرح ها ســرمایه خارجی جذب 

شــود. دولت ســرمایه زیادی نــدارد. چون 
رقمی که می توان با آن به شکوفایی در تولید 
رســید ظاهرا بالای ۵۰ میلیارد دلار است؛ 

دولت که چنین سرمایه ای ندارد.
بخش خصوصــی قوی  هم نداریم. نهادهایی 
هســتند که قدرت مالی آنها خوب اســت 
اما اینکه وارد شــوند یا نه ]موضوع دیگری 
اســت[. در ارتباط با سرمایه گذاری خارجی 
هم با توجه به شــرایط منطقه و تعرفه هایی 
کــه وجــود دارد، هیــچ اســتقبالی برای 
سرمایه گذاری در ایران نشده و معلوم نیست 
که خارجی ها بخواهند سرمایه گذاری کنند 
یا نه. از ایــن جهت، مســئولیتی که برای 
سرمایه گذاری و شــکوفایی تولید به دولت 

واگذار شده مسئولیت دشواری است.
که  بــرای هموار کــردن مســیری 
می فرمایید چه راهکارهای وجود دارد؟

راه عملی برای دو مورد از آن ها، این اســت 
که تحریم ها برداشته شــود، فروش نفت یا 
فروش کالاهای ایرانی رونق پیدا کند و آزاد 
شــود. بعد از فروش دلار آن ها وارد کشور و 
سرمایه  گذاری شــود.رفع تحریم ها یکی از 
شروطی است که هم فروش نفت را افزایش 
می دهد، هم تامین سرمایه را محقق می کند 
و هم از سراســر دنیا جذب سرمایه خارجی 
می کند. اما در مورد رفع تحریم ها، در ارتباط 
با آمریکایی ها و دولت های  منطقه این روند 

مقداری مشکل است.
در زمان دولت یازدهم که برجام نوشــته و 
تصویب شد، افقی باز شــد و ۱۰۰ میلیارد 
دلار ســرمایه های بلوک شــده به کشــور 
بازگشت؛ فضای برای ورود و سرمایه گذاری 

شرکت ها ایجاد شــد و برخی شرکت ها نیز 
وارد شــدند. برخی از نیازها مثل خریداری 
تعدادی هواپیما تامین شد. در کل مدتی که 
برجام اجرا شد از جهات مختلف پربرکت بود. 
اما بعد که ترامپ آمد و از برجام خارج شــد 
و آن را پاره کرد دوباره با مشــکلاتی مواجه 

شدیم. 
آقای هاشــمی! چقدر شدنی می بینید 
که تحریم ها برداشــته شود و راه برای 

برگشت به برجام باز شود؟
تــا اینجا رفتار ترامپ دوگانه اســت؛ از یک 
ســو حرف از مذاکره می زند و از سوی دیگر 
تهدید و حتی تهدید نظامی وجود دارد. یعنی 
ترامپ یــک برنامه قابل اعتمــادی را هنوز 
عرضه نکرده است. در واقع، او سابقه خوبی 

ندارد که بتوان به حرف او اعتماد کرد.
نــگاه دومی که در مــورد ترامــپ در نظام 
بین الملل وجود دارد و ترامپ به آن مشهور 
است این است که او اهل جنگ نیست چون 

تاجر است و بیشتر اهل معامله است. 
از طرف دیگر اســرائیل شــر مطلق است و 
ترامپ از این شــر مطلق حمایت می کند و 
به آن امکانت و تجهیزات می دهد. این نکته 
نیز باید مورد بررســی قرار بگیرد که چطور 

می توان از آن عبور کرد.
اما اگــر در عرصه داخــل اگر دولت 
بخواهد دست به اصلاحات و به تعبیری 
یک جراحی بزند باید روی چه نقاطی، 
مناسبات و ساختارهایی دست بگذارد؟

در داخل، گروهی عنوان کاســبان تحریم را 
دارند. منافع این گروه در آشــفته بازار است. 
آن ها در چنین شرایطی است که می توانند 

به منافع خود دست پیدا کنند؛ منافع زیادی 
هم دارند و لذا راضی به از دســت دادن این 
منافع نیستند. بنابراین کارشکنی می کنند. 
این گروه ها به فکر منافع خود هستند. اگرچه 
تعدادشــان کم است اما قدرت عملیاتی آنها 
زیاد به نظر می رسد؛ پشتوانه هایی هم دارند. 
بنابرایــن دولت باید این ها را خلع ید و خلع 
سلاح کند تا بتواند در مذاکره، رفع تحریم ها 

و مسائل دیگر قدم بردارد.
در مورد ساختار اقتصادی چطور؟ 

در قانــون بودجه برای دولت منابعی تعیین 
و مشخص شده اســت. این منابع یا مثلا از 
محل فروش نفت است یا از محل دارایی های 
دولت. مالیات هم بخشی از این منابع است. 
دولت نمی تواند برخلاف قانون بودجه رفتار 
کند بلکه باید آنچه کــه در این قانون آمده 
را عمــل کند. اما در قانــون بودجه هزینه و 
درآمد متعادل نیستند؛ یعنی ارقامی به عنوان 
هزینه آمده که بســیار بیشتر از منابع دولت 
است. بخشی از منابع درآمدی صوری است 
و بخش دیگــری از آن مثل مالیات، قیمت 
خودرو و ... فشــار بر روی مردم است. این ها 
باعث فشــار بر مردم، افزایش تورم و گرانی 
بیشــتر و در نتیجه کوچک تر شــدن سفره 

مردم می شود.
خلاصه آن کــه قانون برنامه بودجه ســال 
۱۴۰۴ برای دولت قانون مطلوبی نیست که 
بتواند با آن تکالیفی که برعهده دارد را انجام 

دهد. 
فکر می کنید با ایــن ترکیب و با این 
روشی که دولت پیش گرفته می تواند به 
این اهداف دست پیدا کند یا آن که نیاز 
جدی به تغییراتی در دولت وجود دارد؟
ثبــات یکی از عوامــل موفقیت در مدیریت 
اســت. اگر در مدیریت ثبات وجود داشــته 
باشد دولت می تواند موفق شود و برنامه های 
خود را اجرا کنــد. الان هدف گروه مخالف 
بی ثبات کردن دولت است. مهم ترین کاری 
هم که آنهــا در حــوزه داخلی-اقتصادی و 
خارجی انجام دادند، استیضاح آقای همتی 
وزیر اقتصاد بود و دیگــری کنار زدن آقای 
ظریف. الان وزارت اقتصاد مســئول و ثبات 
ندارد و همه منتظر هستند ببینند چه کسی 

وزیر می شود. 
در حــوزه خارجی هم بــه بهانه های الکی 
حضور آقای ظریف را منع کردند. در صورتی 
که ظریف یک شخصیت بین المللی است و 
نظام بین الملل بر روی او حساب می کند. اما 
او را حــذف کردند و او دیگر نمی تواند مثل 
قبل در برداشتن تحریم ها و کمک به ورود 
ســرمایه گذاری خارجی تاثیر داشته باشد. 
به صورت حساب شــده  بنابراین مخالفین، 

دولت را بی ثبات کردند.

رئیس قــوه قضائیه گفت: مــا در قوه 
قضائیه بر رفــع موانع تولید و تأمین و 
تضمین امنیت سرمایه گذاری در کشور 

متمرکز هستیم.
به گــزارش قــوه قضائیه، محســنی اژه ای 
طی ســخنانی در نشســت با وزیر کشور و 
معاونین این وزارتخانه، با اشــاره به ضرورت 
اولویت بنــدی موضوعــات و رســیدن بــه 
اشــتراک نظر در میان قوا و کارگزاران نظام 
جهت تحقق جامع و کامل شــعار ســال و 
همچنیــن غلبه بر مشــکلات مزمن، اظهار 
کرد: امروز بیــش از زمان های قبل نیازمند 
تعامــل، همفکری و حصول اشــتراک نظر 
میان قوا و کارگزاران نظام هســتیم؛ امروز با 
برخی از مسائل و مشــکلاتی مواجه ایم که 
در طــول زمان عارض شــده اند و اصطلاحاً 
مزمن هستند؛ باید برای رفع آنها، نسخه هایی 
اثرگذار و نافذ اتخــاذ و عملیاتی کنیم؛ اگر 
دستگاه های مســئولِ مقابله با این مسائل و 
مشــکلات، هر کدام بصورت جزیره ای عمل 

کنند و به اشــتراک نظر درخصوص راه های 
مقابله نائل نیایند، آنگاه غلبه و چیرگی بر آن 
مسائل و مشــکلات موصوف، سخت و بعضاً 

غیرممکن خواهد بود.
رئیس قــوه قضائیه در ادامه بیان داشــت: 
ضرورت هــا ایجــاب می کنــد کــه بــرای 
اتخــاذ راهکارهــای عملیاتــی جهت غلبه 

و تفوق بر مســائل و مشــکلاتی که مزمن 
شــده اند، اولویت ها را تعیین کنیم و معیار 

اولویت بندی ها را نیز مشخص گردانیم.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره بــه الزامات 
تحقق شعار ســال ناظر بر »سرمایه گذاری 
برای تولید« اظهار داشت: اقتصاد و معیشت 
مردم از جمله اولویت های اصلی و اساســی 

کشور اســت؛ باید همه قوا در این راستا به 
بسیج امکانات و نیرو مبادرت ورزند و کاری 
کنند که ســرمایه گذاری تولیدی در کشور 
تسهیل و تسریع شود؛ ما نیز در قوه قضائیه 
بر رفع موانع تولید و تأمین و تضمین امنیت 

سرمایه گذاری در کشور متمرکز هستیم.
محســنی اژه ای در ادامه با اشاره به اهمیت 
التــزام و تبعیت همگان از مرّ قانون و اجرای 
بدون تنــازل و بدون تبعیض قانون در قبال 
همگان تصریح کرد: قانون باید برای همگان 
فصل الخطاب باشــد و همــگان باید خود را 
ملزم به رعایت تمــام و کمال قانون بدانند؛ 
وقتی امر و رویه ای منطبق با موازین قانونی 
است، همه باید از آن تبعیت کنند؛ این اصل 
باید در اذهان همگان نهادینه و تثبیت شود 
 که قانون در کشــور ما بــدون تبعیض اجرا 
می شــود. قطعاً اجــرای تبعیض آمیز قانون 
ســبب ناامیدی و دلخوری عناصر دلســوز 
و خیرخــواه کشــور و همچنین طمع ورزی 

معاندان می شود.

محمد هاشمی:

کاسبان تحریم خلع ید و خلع سلاح شوند
ترامپ اهل معامله است نه جنگ

رئیس قوه قضائیه:

معیشت مردم از اولویت های اصلی کشور است

گرامی مقدم:

ایران در مذاکره با آمریکا دنبال معامله نقد باشد
مطهری:

مذاکرات تصمیم نظام بوده است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه ایران باید در مذاکره با آمریکا دنبال 
معامله نقد باشد، گفت: در قبال پذیرفتن تعهد از سوی ایران در زمینه فعالیت 

هسته ای، آمریکا تمام تحریم ها را در آن واحد لغو کند.
اســماعیل گرامی مقدم در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه دشمنان ایران با تبلیغات کاذب 
دنبال به شکســت کشاندن مذاکرات ایران و آمریکا هستند، اظهار کرد: دشمنان ایران بر 
طبل جنگ می کوبند و تمایلی ندارند این مذاکرات منجر به توافق طرفین شود. در گذشته 
اسرائیل بود که ترامپ را تحریک کرد تا از برجام خارج شود. از سویی در داخل کشور هم 

مخالف مذاکره داریم و کاسبان تحریم مخالف برجام بودند. 
وی در خصوص لزوم راستی آزمایی طرف مقابل در مذاکره خاطرنشان کرد: خواسته اصلی 
آمریکا در مذاکرات  این است که ایران دنبال ساخت سلاح هسته ای نرفته و در چارچوب 
NPT فعالیــت کند. ایران هم در مقابل به دنبال رفع تحریم هاســت. با توجه به تجارب  
مذاکرات گذشته، باید در این مذاکرات امتیازات نقد باشد. ایران باید دنبال معامله نقد باشد 
یعنی در قبال پذیرفتن تعهد در زمینه فعالیت هســته ای خود، آمریکا تمام تحریم ها را  

در آن واحد لغو کند.
این فعال سیاسی در ادامه با بیان اینکه ممکن است محاسبات اشتباه آمریکا، آنها را به زیاده 
خواهی در مذاکرات ســوق داده و منجر به شکست در مذاکرات شود، افزود: نامه ترامپ و 
پاسخ ایران یعنی مذاکرات آغاز شده است و این نشانه اقتدار نظام است که در کنار تقویت 

بنیه دفاعی خود برای مقابله با تهدیدات، دیپلماسی قوی را دنبال می کند.
گرامی مقدم درباره نیات کشورهای مختلف از مذاکره تاکید کرد: ایران و آمریکا خواسته های 
خــود را از مذاکره بیان کرده و مردم در جریان آن قرار گرفته اند. کشــورهای دیگری هم 
هســتند که می توانند بر روند مذاکرات تاثیر بگذارند. کشــورهای بزرگ اقتصادی تلاش 
می کننــد در زنجیره ای از دیپلماســی، از منافع اقتصادی خود مراقبت کنند. به هر حال 
امنیت جهانی به امنیت ایران بستگی دارد و اگر امنیت ایران به خطر افتد، تبعات اقتصادی 

زیادی برای دنیا خواهد داشت. 
از این جهت کشورهای بزرگ اقتصادی و کشورهای منطقه تاثیر غیرمستقیم بر مذاکرات 
داشته و خواهان به نتیجه رسیدن مذاکرات ایران و آمریکا هستند تا منافع اقتصادی آنها 

در سایه ناامنی یا جنگ احتمالی به خطر نیفتد.

علی مطهری درمورد مذاکرات بین ایران و آمریکا گفت: اینگونه نباشد باشد که 
عده ای بگویند که دولت یا اصلاح طلبان این مذاکره غیر مستقیم را بر رهبری 
تحمیل کردند. نباید از ابتدا صدای اختلاف بلند شــود. همه باید توجه داشته 
باشند که این مذاکرات غیر مستقیم با آمریکا تصمیم کل نظام بوده است و همه 

باید حمایت کنیم.
علی مطهری با اشــاره به برگزاری مذاکرات غیر مســتقیم بین ایران و آمریکا، بیان کرد: 
مذاکرات قبلی که در قالب برجام به نوعی بین ایران و آمریکا صورت گرفت، اگرچه به طور 
نســبی اجرا شــد اما آثار خوبی برای کشور ما به همراه داشت. در دو سالی که برجام اجرا 
شــد، تورم تک رقمی شد و رشــد اقتصادی کشور نیز افزایش پیدا کرد. منتهی هم رقابت 
های سیاســی در داخل کشــور و هم نقض پیمان از سوی آمریکا باعث شد که این توافق 

تقریبا از بین برود.
بنا بر روایت ایسنا، وی در ادامه اظهار کرد: این باید یک تجربه ای برای همه ما باشد که این 
مذاکرات پیش رو را به سرنوشت برجام دچار نکنیم. یعنی رقابت های سیاسی نباید باعث 
شود که مذاکرات به نتیجه مطلوب خود نرسد. باید توجه داشته باشیم که این مذاکرات غیر 
مستقیم با آمریکا تصمیم کل نظام است و همه باید متحد باشیم و دنیا باید حرف واحدی 
از ما بشنود. اینگونه نباید باشد که بعضی ها اعلام کنند که این مذاکرات بر رهبری تحمیل 

شده است و رهبری موافق نبوده است.
 نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: اینگونه نباشد باشد که عده ای بگویند 
که دولت یا اصلاح طلبان این مذاکره غیر مستقیم را بر رهبری تحمیل کردند. نباید از ابتدا 
صدای اختلاف بلند شــود. همه باید توجه داشته باشند  که این مذاکرات غیر مستقیم با 

آمریکا تصمیم کل نظام بوده است و همه باید حمایت کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که چگونه می توان  تعهدات طرف مقابل را راستی آزمایی کرد 
تا اعتماد عمومی به نتیجه مذاکرات جلب شــود، بیان کرد: این امر از نگاه بنده بستگی به 
ســیر مذاکره دارد. باید ببینیم که طرف مقابل چقدر حسن نیت داشته  و چقدر به دنبال 
یک توافق عادلانه است و نمی خواهد از موضع بالا برخورد کند. از مذاکراتی که امروز انجام 
خواهد شــد تا حدودی می توان فهمید که آیا این مذاکرات  سیر درستی را طی می کند و 

به نتیجه عادلانه خواهد رسید یا نمی رسد.




